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اعضای شــورای اسلامی شهر اصفهان در هفتادمین جلسه علنی این شورا، با 
انتقاد از اســتفاده از سوخت مازوت در صنایع اصفهان، از انتقال صنایع آلاینده از 
اصفهان با همکاری مردم، دستگاه های دولتی و مجموعه های قضایی خبر دادند.

محمد نورصالحی، رئیس شورای شهر اصفهان در نطق پیش از دستور این جلسه، 
اظهار کرد: در شرایطی هستیم که باید امیدآفرینی کنیم، اما نمی توانیم فراموش 
کنیم که به هر دلیلی، از قبل انقلاب تاکنون صنایع آلاینده در جوار شهر اصفهان 
جای گرفته اند. این صنایع در موقعیت غیر کاشناسی در نظر اقلیمی قرار دارند که 

به علت جهت وزش باد آلایندگی آن ها وارد شهر می شود.
رئیس شورای شهر اصفهان تصریح کرد: نیروگاه با ۴ مشعل، و هرکدام در هر 
ساعت ۴۰ هزار لیتر مازوت می سوزاند و ضایعات آن در هوا گسترده می شود که 
جای تأسف دارد. تنها راه این است که نهضتی را برای انتقال این صنایع شروع کنیم.

نورصالحی با بیان اینکه بخشی از این صنایع خصوصی شده یا از طریق بورس 
واگذار شده اند، افزود: در گذشته قانون هایی برای انتقال پادگان ها و زندان ها داشتیم 
و اکنون به جد پیگیر می شویم که این صنایع از شعاع اطراف اصفهان خارج شوند.

وی ادامه داد: این صنایع مکلف هستند با فیلترگذاری و تصفیه، اجازه انتشار 
آلودگی را ندهند، اما در عین انجام این اقدامات، ما با همکاری مردم، دستگاه های 

دولتی و مجموعه های قضایی، انتقال این صنایع را پیگیری می کنیم.
رئیس شورای شهر اصفهان خاطرنشــان کرد: ممکن است انتقال زمان ببرد، 
به عنوان مثال ۱۰ سال یا کمتر و بیشتر طول بکشد. اما این صنایع از انتقال ضرر 
نمی کنند.وی با اشاره به اینکه بیش از ۵۰۰ هکتار زمین در بهترین نقطه ورودی 
شهر اصفهان به عنوان اراضی با ارزش، در اختیار این صنایع است، گفت: پیشنهاد 
این است این صنایع چه عمومی چه خصوصی و چه واگذار شده به عموم مردم در 
بورس، با مالکیت خود آن صنایع، به سمت شهرک علمی و تحقیقاتی که شامل 

صنایع پاک و غیر آلاینده و بدون نیاز به آب است بروند.
وی اظهار کرد: زمین ها ارزش افزوده پیدا می کنند، اشــتغال دو چندان ایجاد 
می شود، دستگاه های دولتی که متولی تعیین کاربری هستند در خصوص آزادسازی 
زمین های این صنایع پس از خروج همراهی خواهند داشــت. ما نیز با همفکری 
همکاران خود در شورا سعی می کنیم نهاد یا تشکیلاتی که وابستگی دولتی نداشته 
باشــد با مشارکت مردم و نخبگان و دغدغه مندان پایه گذاری کنیم و ان شاءالله از 

امسال انتقال این صنایع کلید بخورد.
محمدرضا فلاح، عضو شورای شهر اصفهان نیز در نطق میان دستور این جلسه، 
با اشــاره به اســتفاده نیروگاه شهید منتظری از ســوخت مازوت، گفت: استفاده 
بی شــرمانه از مازوت، ظلم و خیانت به مردم اصفهان اســت. این نیروگاه و دیگر 
صنایعی که از ســوخت های غیرمتعارف اســتفاده کنند، به نوعی قتل عالم مردم 

اصفهان را رقم می زنند.
وی خاطرنشان کرد: در قرآن کریم بسیار اشاره شده هرکسی فرد را از روی عمد 
به قتل برساند جایگاهش دوزخ است، نیروگاه با سوخت مازوت در حال خفه کردن 
مردم است و شاهد آن حضور مردم در بیمارستان هاست. باید پرسید متولیان امر 
چه می کنند و کجا هستند؟ چه حرکتی بابت جلوگیری از سوخت مازوت انجام 

داده اند.عضو شورای شــهر اصفهان در خصوص دریافت عوارض آلایندگی گفت: 
تاکنون ۱۳.۵ میلیارد تومان به عنوان عوارض آلایندگی به شهر اصفهان داده شده 
اســت، اما خطاب من به معاون مالی شــهرداری این است که خود برای گرفتن 
عوارض آلایندگی چه کرده اید؟فلاح با بیان اینکه شهرداری به روزمرگی دچار شده 
است، گفت: اگر برای گرفتن این عوارض رایزنی نکنیم ثمره ای برای شهر به دست 
نخواهیم آورد.وی با اشــاره به جلسات مشترک شورا و نمایندگان مجلس، گفت: 
خروجی این جلسات چیست؟ آیا جز گپ و گفت وگو و درد دل چیز بیشتری بوده 
است؟ آیا نمایندگان مجلس برای گرفتن عوارض آلایندگی اقدام خاصی کرده اند.

 صنایع آلاینده حق مردم و شهر را ادا نمی کنند
علی صالحی، عضو شــورای شهر اصفهان نیز در نطق میان دستور این جلسه، 
اظهار کرد: چرا صنایع آلاینده پتروشیمی، پالایشگاه و نیروگاه و امثالهم حق مردم و 
شهر را ادا نمی کنند؟ تا حداقل به واسطه پرداخت عوارض آلایندگی زیرساخت های 

حمل ونقل شهر، توسعه یابد و بخشی از درد مردم التیام یابد.
وی گفت: اگــر نمی خواهیم یا نمی توانند صنایع آلاینده را از زیر گلوی مردم 
منتقل کنند که بلای جان و آب وهوای اصفهان شده، حداقل کمک کنند تا توسعه 
اساسی حمل ونقل عمومی صورت بگیرد و بخش دیگری از آلایندگی چاره شود.

صالحی با بیان اینکه حداقل دستگاه های سنجش آلایندگی برای کنترل جدی 
صنایع آلاینده بدون رعایت ملاحظات غیرضروری دنبال شود، گفت: انتقال صنایع 
و نیروگاه های گازی به خارج از کلان شهرها اگر زمان بر است، اما راه اصلی است و 

در کنارش باید برای کنترل سایر آلاینده ها کمک گرفت.
وی سیاست های تشویقی توســعه خودروهای هیبریدی و الکتریکی، توسعه 
محدوده ســبز در شهرها، اصلاح الگوی مصرف سوخت خانگی و اصلاح فرهنگ 
مصــرف حمل ونقل عمومی را از دیگر راهکارهای مؤثر و قابل انجام دانســت که 
حداقل می تواند به جای تعطیلی آموزش و پژوهش با پرداخت بخش جزئی از حق 
خون تضییع شده مردم و شهر در دستور کار مدیران ملی و استانی قرار گیرد. لازم 
شهردار اصفهان و مدیران زیرمجموعه نیز در این رابطه تحرک بیشتری داشته و 

کارشکنی ها یا همراهی ها را به مردم اصفهان گزارش کنند.

  صنایع آلاینده از شهر خارج شوند
عباس حاج رســولی ها، عضو شورای شهر اصفهان نیز با بیان اینکه آلایندگی 
هوای شهر را باید جدی گرفت، اظهار کرد: برخی صنایع باید از شهر خارج شوند. 
متولیان حوزه محیط زیست، بهداشت درمان و مسئولان استان برای حل این مشکل 
همفکری کنند.وی با اشاره به خشکی تالاب گاوخونی، گفت: خشکی این تالاب و 
بازگشت ذرات از سطح این تالاب سبب ایجاد آلایندگی و عوارض جبران ناپذیری 
در شهر می شود.عضو شورای شهر اصفهان با بیان اینکه اعتباری برای انتقال صنایع 
آلاینده باید در نظر گرفته شــود، تصریح کرد: همان طور که یک میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون تومان، برای مطالعه علل آلودگی در شــهر هزینه شد، بودجه ای نیز برای 

حل آن در نظر گرفته شود.

استفاده صنایع اصفهان از مازوت بی شرمانه استاستفاده صنایع اصفهان از مازوت بی شرمانه است

رونمایی از کاتالیست های بهبود 
 یافته صنعت فولاد 

در جزیره کیش

 نرخ ارز را حتما 
کاهش می دهیم

 تنش بخشنامه  اخیر بر
 بورس کالا

 مصرف بالا؛  مانع دستیابی ایران به 
سهم ۱۰ درصدی تجارت جهانی گاز

ایجاد مرکز داده برای شرکت های 
دانش بنیان ضروری است

صفحه 2

صفحه ۴

صفحه 6

صفحه۷

 صادرات بنزین و گازوئیل ایران به آفریقا 
و شرق اروپا

عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشیمی گفت: درحال حاضر بنزین را به 
غرب آفریقا و شرق اروپا صادر می کنیم، پتانسیل 
بالایــی در این حوزه وجــود دارد که باید به آن 

توجه شود.
حمزه وارثی امروز در نشســت خبری با بیان 
اینکــه ایران چندین ســال صادرکننده بنزین و 
گازوییل بود، به طوری که بازار خاورمیانه را نیز در 
دست داشت، گفت: با این وجود امسال واردکننده 
شدیم، زیرا به زیرســاخت ها و همچنین بخش 
خصوصی به عنوان بازوی قدرتمند حاکمیت برای 

تولید انرژی توجه لازم را نداشتیم.
وی با بیان اینکه ســخت ترین شرایط را برای 
تحویل خــوراک به ما اعمــال می کنند، گفت: 
دیدگاه توزیع خوراک باید با شعار حمایت از تولید 
و رفع موانع جهت تامین خوراک بخش خصوصی 

همخوانی پیدا کند.
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 محمدرضا فرزین در یک برنامه تلویزیونی اظهار 
کرد: وقتی نرخ ارز را تعین و تبیین می کنیم باید به 
دوگانه رفاه و اشتغال توجه کنیم و کم و زیاد شدن 
نــرخ به این دو مقوله آســیب می زند. نرخ ارز باید 
توازن داشــته باشد. اکنون در سامانه نیما میانگین 
نرخ ارز 2۹ هزار تومان اســت، از فردا با 2۸ هزار و 

۵۰۰ تومان عرضه خواهد شد. 
وی افــزود: بخش زیادی از عرضــه ارز در نیما 
مربوط به نفت و محصولات پتروشیمی است. روزانه 
تا 2۰۰ میلیون دلار ارز در نیما معامله می شود. در 
هفتــه آتی عرضه افزایش پیدا خواهد کرد و تلاش 

می کنیم تمامی نیازها را تامین کنیم.
فرزین ادامه داد: اشــکالی که در نیما وجود دارد 
این است که عدم هماهنگی بین نقشه ارزی و تجاری 
وجود دارد و این باعث می شود ارز مورد نیاز به طور 
مناسب به دست تاجر و بازرگان نرسد؛ ما این مشکل 
را به زودی مرتفع می کنیم. بازار مبادله ی ارزی که 
ایجاد خواهیم کرد کل ارزهای غیرتجاری متشکل از 
۴۰ نوع نیاز را تامین خواهد کرد که براساس عرضه 

و تقاضا خواهد بود.

 نرخ بازار آزاد تحریف شده 
رئیــس کل بانک مرکزی گفت: نــرخ بازار آزاد 
تحریف شده است؛ عوامل بنیادی اقتصاد ایران این 
قیمت را تایید نمی کند. در ۹ ماه گذشــته صادرات 
غیرنفتی کشــور حدود ۳6 میلیارد دلار بوده و کل 
واردات کشور ۴2 میلیارد دلار بوده است. بنابراین از 
لحاظ تامین ارزی هیچ مشکلی نداریم و نرخ 2۸۵۰۰ 

نیازهای ما را به تعادل می رساند.
وی ادامــه داد: ارز ۴2۰۰ قرار بود تمام نیازها را 
تامین کند اما ارز نیمایی ما برای کالاهای اساسی و 
مواد اولیه و ماشین آلات مورد نظر است . نرخ ۴۴ هزار 
تومان بازار آزاد نرخ واقعی نیست و علامت دهی غلط 

به بازار کالا می دهد. حتما با مداخله مناسب در بازار 
این نرخی که نباید بپذیریم را کاهشی خواهیم کرد.

رئیس کل بانک مرکــزی افزود: بازار آزاد وجود 
دارد اما نرخ آن واقعی نیست؛ تلاش می کنیم تمام 
نیازهایی کــه در بازار آزاد تامین می شــود )به جز 
قاچاق( را در بازار مبادله ای تامین کنیم. ما به دوگانه 
رفاه و تولید اعتقاد داریم؛ بخشــی زیادی از ارزهای 
صادراتی برای بنگاه هایی اســت که یارانه دریافت 

می کنند که به این موارد نیز باید توجه کنیم. 
وی گفت: مســاله اساسی ما عدم نظارت دقیق 
و عــدم پایبندی به مقررات در نظام بانکی اســت. 
سیاســت ها و مقررات باید مو به مو اجرا شــود. ما 
باید نظام بانکی را به ســمت تخصصی شدن پیش 
ببریم. تفکیک دقیقی به عنوان تجاری، سرمایه ای و 
توسعه ای نداریم که باید این اتفاق بیفتد و براساس 

حوزه تخصصی خودشان کار کنند.
فرزیــن ادامه داد: یکی از مشــکلات دیگر عدم 
کنتــرل لازم بر مصارف بانکی اســت که ما حتما 
برای تحقق بانکداری اســلامی و کنترل تورم انجام 
می دهیــم. علاوه بر فروش اموال مازاد، بانک ها باید 

از بنگاه داری هم خارج شوند.
وی با بیان اینکه تســهیل وثایق برای مردم در 
دستور کار جدی ما قرار خواهد گرفت، گفت: تعیین 
تکلیــف ناترازی برخی بانک ها که برای نظام بانکی 
مشکل ایجاد کرده اســت حتما انجام خواهد شد. 
بانک مرکزی چندین سال است که طرف دارایی را 
کنترل می کند اما ما هر دو سمت ترازنامه را کنترل 

خواهیم کرد. 

 سیاست های جدید پولی به زودی اعلام 
می شوند

فرزیــن ادامه داد: سیاســت های جدید پولی به 
زودی اعلام می شــوند و قطعا با بانک های متخلف 

بعداز گرفتن اختیارات لازم برخورد می شود. وظیفه 
بانک مرکزی حفظ ارزش پول و کنترل تورم است 
اما امروزه فقط توسط بانک مرکزی و سیاست های 

پولی امکان پذیر نیست.

 استفاده از سایر ابزارهای پولی در آینده 
نزدیک 

او بیان کرد که اگر بخواهیم تورم را کنترل کنیم 
نیاز به یک هیئت ثبات مالی برای هماهنگی داریم؛ 
درواقع به همکاری تمام دستگاه های اقتصادی نیاز 
داریم؛ سیاست های پولی و مالی و ارزی و تجاری و 
حتی سمت هزینه باید با یکدیگر همسو اعمال شود 
تا نتیجه دهد. از سیاست های پولی که می تواند مثل 
تمام دنیا کوتاه مدت هم باشد باید استفاده بیشتری 
شود. فرزین ادامه داد: نرخ بهره مصوبه شورای پول 
و اعتبار دارد و اخیرا هم گواهی سپرده با سود بالاتر 
منتشر شده است اما در آینده نزدیک از سایر ابزارهای 

پولی نیز استفاده خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت:معتقدم در حساب 
شــرکت های دولتی در بانک مرکزی باید بازنگری 
صــورت گیرد. باید ببینیم اگر شــرکت دولتی کل 
منابعــش در بانک مرکزی اســت و از بانک تجاری 
تامیــن مالی می کند، به هدف سیاســت گذار برای 
کنتــرل تورم کمــک نمی کند.وی با بیــان اینکه 
سیاست های کنترل نقدینگی بانک مرکزی را فعلا 
دنبال می کنیم تا سال به پایان برسد، تصریح کرد: 
البته ماه پایانی سال تقاضای نقدینگی افزایش پیدا 
می کند و نباید کاری کنیم که انســداد پولی ایجاد 
شود و کسب وکارها و تولید به مشکل بخورد.فرزین 
گفت: قرض الحسنه در سال های اخیر رو به توسعه 
بوده اســت؛ مثلا در بانک ملی ۱۰2 درصد افزایش 
یافت و هرچه بتوانیم آن را توسعه دهیم باعث رضایت 

بیشتر مردم خواهد شد.

سه شرط برای آرام شدن دلار
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
می گوید که باید از برنامه های بانک مرکزی برای 
آرام کردن بازار ارز استقبال کرد اما توجه داشت 
که تکرار تجربه های غلط گذشته نمی تواند برای 

بازار نتیجه ای متفاوت به وجود بیاورد.
عباس آرگون، اظهار کرد: یکی از موضوعاتی 
که در ماه ها و هفته های گذشته عجیب به نظر 
می رسید این بود که انگار بانک مرکزی بازار را رها 
کرده و ما هر روز شاهد افزایش قیمت ارز بودیم، 
از این رو وقتی رییس کل جدید بانک مرکزی از 
ورود به بازار و تلاش برای آرام کردن آن صحبت 
می کند، باید آن را به فال نیک گرفت اما در عین 
حال این سوال را پرسید که آیا در کوتاه مدت و 

بلندمدت این شیوه جواب خواهد داد؟
وی با اشاره به برخی تجارب دولت های قبل در 
مدیریت بازار ارز، تشریح کرد: ما یک بار شاهد آن 
بودیم که اعلام شد نرخ ارز در ۱226 تومان ثابت 
خواهد ماند و پس از آن در دولت گذشته از نرخ 
۴2۰۰ تومان رونمایی شد. تجربه نشان داد که 
نه تنها بازار از این نرخ های دستوری تبعیت نکرد 
که در نهایت این چند نرخی شــدن ارز خود به 

یک بستر جدید برای رانت بدل شد.
عضو اتــاق بازرگانی تهران ادامه داد: یکی از 
مهم ترین تصمیمات دولت سیزدهم، حذف ارز 
۴2۰۰ تومانــی و به تبع آن رانت حاصل از این 
ارز بود اما اگر بنا باشــد ما بر این موضوع اصرار 
کنیم که نرخ ارز نیمــا 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
بماند، باز هم خطر شکل گیری رانت و تقاضای 
کاذب برای واردات به وجود می آید که به ضرر 

اقتصاد کشور خواهد بود.
آرگون با بیان اینکه دولت باید بهترین شرایط 
را برای صادرکنندگان فراهم کند، گفت: جدا از 
شرکت های دولتی و پتروشیمی ها که می توانند 
خــوراک را با قیمتی پایین تــر تهیه کنند و از 
این رو امکان فروش ارز خود با قیمت 2۸ هزار 
و ۵۰۰ تومــان را دارند، باید توجه داشــت که 
صادرکنندگان بخش خصوصی، تمام ارز و مواد 
اولیــه خود را با ارز نیمایی دریافت نمی کنند و 
همیــن موضوع هزینه ها را بالا می برد. اینکه ما 
توقع داشته باشیم صادرکننده با به جان خریدن 
تمام دشواری های تحریم، صادرات خود را ادامه 
دهد اما ارز خود را با قیمتی بســیار پایین تر از 
بازار بفروشد چندان منطقی نیست و تداوم این 
شرایط می تواند به کاهش انگیزه برای صادرات 

غیرنفتی کشور منجر شود.
وی با بیان اینکه آرام شــدن بازار ارز در گرو 
چند عامل بلندمدت است، توضیح داد: اینکه بانک 
مرکزی تلاش کند در کوتاه مدت بازار را مدیریت 
کند یک بحث است و اینکه در بلندمدت و نگاه 
کلان چه میزان از این شــرایط اساسا از سوی 
این بانک قابل مدیریت اســت یک بحث دیگر. 
ما در گام نخســت باید ارتباطمان با جهان را از 
طریق کنار زدن تحریم بهبود ببخشیم، از سوی 
دیگر شرایط اجتماعی، اقتصادی و اجتماعی را به 
شکلی آرام کنیم که نگاهی مثبت به آینده وجود 
داشــته باشد و چه مردم و چه فعالان اقتصادی 
امکان پیش بینی آینده را پیدا کنند و در نهایت 
باید مقدمات پیشرفت اقتصادی و جذب سرمایه 

جدید فراهم شود.

نرخ ارز را حتما کاهش می دهیم

مریم سبزواری     - رئیس کل بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه سیاست های جدید پولی به زودی اعلام می شود، گفت: حتما با مداخله مناسب در بازار 
ارز نرخ را کاهشی خواهیم کرد.

یادداشت 

تعیین تکلیف 
ناترازی برخی 
بانک ها که برای 
نظام بانکی مشکل 
ایجاد کرده است 
حتما انجام خواهد 
شد. بانک مرکزی 
چندین سال است 
که طرف دارایی 
را کنترل می کند 
اما ما هر دو سمت 
ترازنامه را کنترل 
خواهیم کرد. 

 اجرای 12 طرح سرمایه گذاری در پتروشیمی تبریز
مدیرعامل شــرکت پتروشیمی تبریز گفت: ۱2 طرح سرمایه گذاری به ارزش ۱2 هزار میلیارد تومان در این واحد 
صنعتی و تولیدی در حال اجرا است.سیاوش درفشی، شنبه، ۱۰ دیماه، افزود: این سرمایه گذاریها به عنوان طرح های  
ملی مهم در قالب افزایش میزان تولیدات، ایجاد واحدهای جدید و دانش افزایی در حال اجرا است که می تواند تحولات 
بسیار عمیق و مهم اقتصادی و تجاری در آذربایجان شرقی و تبریز به وجود آورد.وی میزان اشتغالزایی این طرح ها را 2 
هزار نفر اعلام کرد و ادامه داد: علاوه بر این تعداد اشتغالزایی، با تکمیل و اجرای این طرح ها اشتغال های مهم و وسیع 
غیرمستقیم نیز در صنایع پایین دستی استان ایجاد خواهد شد که می تواند بخشی از معضل بیکاری استان را حل کند.

 ذخیره کالا در انبارهای بندرامام سه میلیون و ۵00 هزار تن است
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزســتان با بیان اینکه ذخیره کالا در انبارهای مجتمع بندری امام خمینی ســه میلیون و ۵۰۰ هزار تن است، گفت: با احتساب 
کشتی های حامل کالاهای اساسی در لنگرگاه بندر و پای اسکله، موجودی انبارهای بندرامام به ۵.۷ میلیون تن خواهد رسید.بهروز آقایی، در خصوص تخلیه و بارگیری 
کالا در بندر امام خمینی )ره( اظهار کرد: از ابتدای امسال تا پایان آذرماه ۳۳ میلیون تن کالای نفتی و غیر نفتی در بندر امام خمینی )ره( تخلیه و بارگیری شد.
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 باید با عزم 
مشترک همه قوا، 
بستر فعال شدن 
مردم در اقتصاد 
و مدیریت کشور 
را فراهم کنیم به 
نحوی که مردم 
از این فعالیت ها 
منتفع شوند.

 با تخلفات نباید مماشات کرد

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با اشاره به 
اینکه در این دولت، نبایستی با مشکلات و تخلفات 
احتمالی مماشات کرد گفت: مردم تحمل مماشات 
ندارند. در برخی شرایط باید بگوییم که ما مقصر 
هســتیم و آنجایی که باید برخــورد می کردیم؛ 
برخورد نکردیم. در بحث فسادستیزی، هرچند با 
فساد سیستماتیک مواجه نیستیم اما فساد وجود 
دارد. متاسفانه صدای فساد از صدای مقابله با فساد 
و فسادستیزی بلندتر است و این وضعیت باعث 
می شود که برخی تصور کنند فساد سیستماتیک 

شده است.
 میرهاشــم موســوی در بازدید از هلدینگ 
پتروشــیمی  و  گاز  نفــت،  ســرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی )تاپیکــو( و دیدار با مدیران این 
هلدینگ، که همزمان با ایام ســالروز شــهادت 
سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی برگزار 
شد، سردار سلیمانی را مرد میدان دفاع از هویت، 
دین، اســلامیت و وطن معرفی کرد و با تأکید بر 
لزوم تبیین ابعاد مختلف شــخصیت این شهید، 
گفت: حاج قاسم سلیمانی یکی از کسانی بود که 
از حداقل ها استفاده حداکثری می کرد. از جوانان 
دوره ندیده مساجد محل، افرادی را تربیت کرد که 
در برابر ژنرال های جهان کفر می ایستند و غلبه پیدا 
می کنند و این یک مدل است. در همه حوزه ها باید 
از ظرفیت ملی و ظرفیت نیروی انسانی و احیای 
هویتی که تاکنون کمتر بــه آن توجه کرده ایم، 

استفاده کنیم.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی در این 
نشست ضمن گرامیداشت یاد سردار حاج قاسم 
ســلیمانی، گفت: حاج قاسم مرد میدان ها و مرد 
دفاع از هویت، دفاع از دین و دفاع از اسلامیت و 
دفاع از وطن بود. در سنت دینی، وظیفه داریم تا 
پای جان از ارزش ها و از هویت دینی دفاع کرد و 
مصداق بارز این الگو، شهید سردار سلیمانی بود که 
به معنای واقعی پیرو مکتب امام خمینی)ره( بود.

وی شــهید سلیمانی را افتخاری نه تنها برای 
ایران بلکه برای کل جهان و برای کل بشــریت 
و ماندگار در تاریخ توصیف کرد و گفت: ســردار 
ســلیمانی الگویی مانــدگار را در جهان کنونی 
عرضه کرد. برای او فرقی نمی کرد که مرز دفاع از 
انسانیت مربوط به چه جغرافیایی است و به همین 
علت ماندگار شــد. ما باید از الگوی عمل و کردار 
و اعتقادات سردار سلیمانی در بخش های مختلف 
استفاده کنیم. این نکته بسیار مهمی است که از 
سیره شهدای برجسته و گرانقدری مثل شهید حاج 
قاســم سلیمانی در منش و رفتار و مدیریت باید 
استفاده کنیم. شهید سلیمانی مدیری توانمند بود 
که بالاترین تهدیدها و بالاترین فشارها و بحران ها 
را تبدیــل به فرصت می کرد. ما هرچقدر هم که 
در مدیریت بحران و گرفتاری داشته باشیم، قابل 
قیاس با بحران هایی که این شهدا در میدان و نه 
در یک روز که در یک ساعت و حتی یک لحظه با 
آن مواجه می شوند، نیست و نخواهد بود.موسوی بر 
لزوم بهره گیری همه مدیران از ویژگی ها، تجارب و 
رویکردهای شهدا به ویژه شهید حاج قاسم سلیمانی 
تأکید کرد و افزود: امروز بیش از زمان  دیگر به این 

الگوها نیاز داریم. 

  افزایش 194 درصدی ارزش صادرات گمرکی در خراسان شمالی
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی از افزایش ۱۹۴.۳ درصدی ارزش صادرات گمرکی در استان خبر داد.

حســین حاجی بیگلو گفت: طی ۹ ماهه ســال ۱۴۰۰، ارزش صادرات کالاهای گمرکی استان ۳۷ میلیون دلار بود که طی ۹ 
ماهه امسال به ۱۰۸.۹ درصد رسید.

وی به میزان صادرات کلی استان شامل آمار گمرک و دارندگان کارت های بازرگانی نیز اشاره کرد و افزود: طی ۹ ماهه سال 
۱۴۰۰، ارزش صادرات کالاهای استان شامل آمار گمرک و دارندگان کارت های بازرگانی ۱26.۴ میلیون دلار بود که طی ۹ ماهه 

امسال به ۱۷۱.۱ درصد رسید که رشد ۳۵.۳ درصدی را نشان می دهد.

خبر 

جلسه دیدار اعضای مجمع نمایندگان مردم استان 
فارس در مجلس شورای اسلامی با معاون اول رییس 
جمهور برگزار و در آن بر رفع موانع اجرایی و راه اندازی 
ســه پروژه مهم آزادراه شیراز-اصفهان)قطعات یک تا 
شش(، خط دوم انتقال آب از سد درودزن و قطعه اول 

خط دو مترو شیراز تاکید شد.
 محمد مخبر در این جلســه فعال کردن مردم در 
اقتصــاد را یکی از ضرورت ها و اولویت های کشــور 
برشــمرد و گفت: باید با عزم مشترک همه قوا، بستر 
فعال شدن مردم در اقتصاد و مدیریت کشور را فراهم 
کنیم به نحوی که مردم از این فعالیت ها منتفع شوند.

معاون اول رییس جمهور یکی از چالش های جدی 
کشــور را سرگردانی نقدینگی عنوان کرد و افزود: این 
نقدینگی به دلیل چرخــش در بخش های مختلف، 
 مشــکلاتی را در قالب تــورم و بالا رفتن قیمت ها در 

حوزه های مختلف ایجاد کرده و این در حالی اســت 
که اگر بتوانیم نقدیندگی موجود در جامعه را به سمت 
تولید و سرمایه گذاری هدایت کنیم، فرصت و امکانی 
وســیع برای اقتصاد کشور فراهم شده و از این طریق 
مسائلی همچون کاهش ارزش پول ملی مرتفع و برای 

جامعه خلق ثروت می شود.
معاون اول رییس جمهور در ادامه با تأکید بر اهتمام 
ویژه دولت نسبت به اجرای شعارها و وعده های رییس 
جمهور خاطرنشان کرد: اجرای کارهای بزرگ نیازمند 
عزم همگانی است و مشارکت همه قوا و دستگاه های 
اجرایــی را می طلبد. در این زمینه باید اولویت بندی 

مناسب صورت گرفته و طبق زمانبندی عمل کنیم.
در این جلسه که معاون اجرایی رییس جمهور نیز 
حضور داشت، استاندار و نمایندگان مردم استان فارس 
در مجلس شورای اسلامی مشکلات و چالش های اصلی 

استان و نیز مسائل حوزه های انتخابیه خود را مطرح 
کردند و پیشــنهاداتی جهت توسعه و ارتقاء وضعیت 
استان ارائه دادند. بهسازی و تکمیل راه های مواصلاتی 
و رفع نقاط حادثه خیز، پروژه های انتقال آب، تکمیل 
و اتمام سدهای نیمه کاره، تکمیل طرح های پتروشیمی 
و خطوط ریلی و ایجاد صنایع تبدیلی کشاورزی از جمله 
پیشنهادات و مطالبات نمایندگان مردم استان فارس در 

این جلسه بود.
بــر مبنــای جمع بندی صــورت گرفتــه ، مقرر 
شــد تا با هماهنگــی اســتانداری و معاونت اجرایی 
ریاســت جمهوری برنامه ریزی لازم برای رفع موانع 
اجرایی و راه اندازی ســه پروژه مهم آزادراه شــیراز-
 اصفهان)قطعات یک تا شش(، خط دوم انتقال آب از سد

 درودزن و قطعه اول خط دوم مترو شیراز به عنوان سه 
طرح اولویت دار صورت گیرد.

 فعال شدن مردم در اقتصاد کشور باید عزم 
مشترک همه قوا باشد

   مازوت سوزی صنایع و هوای فارس!
در حالیکه بسیاری از نقاط کشور، آلودگی هوا را تجربه کرده و به این واسطه 
تن به تعطیلی و محدودیت داده اند، شهروندان در فارس و شیراز همچنان هوای 
پاک تنفس می کنند، اما در ســال های اخیر، زمستان که می شود، رد مازوت را 

می توان در حوالی صنایع این استان دید.
طی سال، در میان شهرستان های استان فارس، تنها برخی نقاط شهرستان های 
جنوب و جنوب غرب فارس، در ماه هایی از سال با تراکم آلاینده هایی اعم از گرد 
و غبار و ریزگردها گرفته تا ذرات ناشــی از ساخت و ساز صنایع و فعالیت های 
صنعتی مواجه بوده اند، هرچند تاثیر ایجاد برخی واحدهای صنعتی در نقاطی 
نظیر دشت موک فیروزآباد و محدوده زیست محیطی نی ریز را با مقایسه وضعیت 
فضای سبز طبیعی آن مناطق، قبل و بعد از احداث واحد صنعتی، می توان دید.

اما امســال، تعداد روزهای پاک شــیراز هم، به گواه آمار، کمی دستخوش 
تغییر شده بود، روزهایی که بعضا برای افراد حساس و دارای بیماری های ریوی 
و زمینه ای، مخاطره آمیز گزارش و به این افراد پیشــنهاد می شــد که از تردد 
غیرضروری پرهیز کنند؛ اگرچه به هیچ عنوان نمی توان همه تقصیر آلودگی هوا 
را به گردن ســوخت های جایگزین گاز انداخت، اما قطعا بخشی از این مشکل 

ریشه در همین امر دارد.
 همانند سایر نقاط کشور، صنایع فعال در فارس به ویژه کارخانه های سیمان، 
ملزم به تامین و استفاده از سوخت جایگزین گاز شده اند، آنها با هدف کاهش 
حجم مصرف روزانه گاز در ایام ســرد سال که اولویت با تامین نیاز بخش های 
خانگی، بیمارستانی و ... است، باید مازوت یا گازوئیل بسوزانند؛ این تازگی ندارد 

و از سال ها قبل، به عنوان یک الزام تعیین و دنبال شده است.
این در حالیســت که بخشــی از صنایع فعال در بخش های مختلف، زمان 

تعطیلات تعمیراتی )آورهال( خود را به این ایام منتقل کرده اند تا ضمن رسیدگی 
به وضعیت دستگاه هایی که طی سال مدام کار کرده اند، خود را از الزامی که هم 
استهلاکشان را بیشتر کرده هم هوا را آلوده می کند، پرهیز داشته باشند؛ هرچند 

این اجتناب خودخواسته، کوتاه مدت باشد و موقتی.
الزام استفاده از سوخت جایگزین و اثرات آن بر آلودگی هوای پیرامونی صنایع 
و روستاها و شهرهای دور و نزدیک آنها، تنها مشکل نیست، بلکه تامین و ذخیره 
کردن این نوع سوخت هم داستانی دیگر دارد که هنوز برخی از صنایع نتوانسته اند 
تا انتهای آن را بنویســند! داستانی که از روزهای پایانی تابستان آغاز می شود، 
داستان جیک جیک مستان و فکر زمستان، همان روزهایی که یک گوشه از ذهن 
مدیران صنایع باید به سمت بررسی وضعیت مخازن و همچنین دریافت سهمیه 

سوخت جایگزین گاز، معطوف باشد تا آسودگی زمستانشان به مخاطره نیفتد.
اما در این میان، واحدهای صنعتی تولید سیمان و فولاد، آنست که در ایام 
زمســتان یا اجبارا تعطیل می شوند یا به واسطه اینکه سوخت جایگزین کفاف 
نیازشان را نمی دهد، تولید را کاهش می دهند؛ البته باید در نظر داشت که حتی 
اگر آنها با ۱۰۰ درصد ظرفیت اسمی، فعال باشند، بازار کشش کالاهای تولید 

شده را نخواهد داشت. بنابراین تنها بهانه، سوخت نیست.
پیوند زین العابدینی، مدیرعامل شــرکت سیمان آباده در گفت وگو با ایسنا 
بیان کرد: طی جلسه ای به ما اعلام شد که تراز تولید گاز در کشور منفی است 
و کارخانه های سیمان هم در اولویت قطعی گاز قرار دارد و باید به سمت خرید 
سوخت جایگزین بروند.او با بیان اینکه مخازن ذخیره مازوت در یک واحد صنعتی 
محدود اســت و گاهی برای هفت روز پاسخگوست و فرایند خرید یک چرخه 
دائمی است، خاطرنشان کرد: گاهی هم به پالایشگاه مراجعه کرده ایم که مازوت 

نداشته اند و  خط تولیدمان خوابیده است.
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در همین راستا برخی تحلیل کرده اند که ابلاغیه 
ارزی بــورس کالا به معنای افزایش قیمت مواداولیه 
ورق آلومینیوم، مس، مواد پتروشیمی و... خواهد بود.

در همین رابطه، آنوش رحام- دبیر سندیکای لوله 
و پروفیل، در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در ابتدا 
بایســتی این نکته را در نظر گرفت که بورس کالا در 
جایگاهی نیســت که به جای بانک مرکزی یا وزارت 
صمت نرخ تسویه ارز تعیین کند،  بلکه تنها می تواند 

در مواردی که بخش های دولتی  همچون وزارت صمت 
یــا دفاتر تخصصی مرتبط با بورس بخشــنامه صادر 
می کنند، در جهت اطلاع رسانی به فعالان اقتصادی، 

موارد یا دستورالعمل ها موضوعی را ابلاغ کند.
وی تصریح کرد: علاوه بر این، بخشنامه مذکور در 
تعارض با بخشنامه ای است که حدود سه هفته  پیش 
دولت ذیل قانون قاچاق صادر کرد. در آن بخشنامه، 
براســاس مصوبه هیات وزیران که به پیشنهاد وزارت 

صمت و بانک مرکزی به تصویب رســید، با استناد به 
تبصره 6 بند ه ماده 2 مکرر قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، دولت تصریح کرده است که "کلیه صادرکنندگان 
موظف هستند 6۰ درصد مبلغ ارزی مندرج در پروانه 
گمرکــی را به چرخه اقتصادی برگردانند." همچنین 
در تبصره ۱ این ماده تاکید شــده اســت که "کلیه 
صادرکنندگان محصولات پتروشــیمی، پالایشــی، 
فولادی و فلزات اساســی رنگین و فرآورده های نفتی 

آنطور که جواد 
اوجی، وزیر نفت به 
تازگی اعلام کرده 
مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری ۶0 
میلیون مترمکعب 
در روز، معادل 2 فاز 
پارس جنوبی نسبت 
به پارسال افزایش 
یافته است، از همه 
مردم خواسته شده 
برای بهینه سازی 
مصرف تلاش کنند.

مونا هادی    -  اخیرا سازمان بورس اطلاعیه ای منتشر و براساس آن اعلام کرد که از روز دوشنبه هفته آینده )12 دی ماه( برای محصولاتی 
همچون آلومینیوم، مس، روی، سرب، گروه محصولات پتروشیمی و امثال آن که نرخ ارز در قیمت پایه آن ها محاسبه می شود، عرضه کنندگان 

می توانند قیمت پایه خود را بر اساس نرخ دلار نیما )دلار حواله سامانه سنا( تا دلار توافقی )بازار متشکل ارز ایران( محاسبه و اعمال کنند.

تنش بخشنامه  اخیر بر بورس کالا   رشد 19 درصدی ارزش صادرات 
غیرنفتی

 گمرک اعلام کرد: تجارت خارجی کشور 
از ابتدای امسال تا ۱۰ دی ماه به بیش از ۸۸ 
میلیارد دلار رسید که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۱۷ درصد رشد را نشان می دهد.

 بر اســاس آمار گمــرک، ارزش صادرات 
غیرنفتی کشــور از ابتدای امسال تا ۱۰ دی 
ماه بــه ۹۷ میلیون و ۸۴۳ هزار تن به ارزش 
۴۳ میلیــارد و ۸۸ میلیون دلار رســید که از 
نظر وزنی 2 درصد و از نظر ارزشی ۱۹ درصد 
رشد را در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

نشان می دهد.
همچنین از ابتدای فروردین تا دهم دی ماه 
امســال 2۸ میلیون و ۱۸۰ هزار تن به ارزش 
۴۴ میلیارد و ۳۳۷ میلیون دلار انواع کالا وارد 
کشور شده که به لحاظ ارزش ۱۴.۷ درصد از 
نظر وزنی ۱۰ درصد نیز رشد داشته است.اقلام 
عمده صادراتی ایران در این مدت به ترتیب گاز 
طبیعی مایع شده به ارزش 6 میلیارد و ۷۸۳ 
میلیون دلار و ســهم ارزشی ۱۵ و ۷۴ صدم 
درصد، پروپان مایع شده به ارزش سه میلیارد و 
۱۱۰ میلیون دلار و سهم ارزشی 22.۷ درصد، 
متانــول به ارزش یک میلیارد و ۸۷۱ میلیون 
دلار و سهم ارزشی ۴.۳ درصد، بوتان مایع شده 
به ارزش یــک میلیارد و ۸2۷ میلیون دلار و 
سهم ارزشی ۴.2 درصد و پلی اتیلن گرید فیلم 
به ارزش یــک میلیارد و ۳6۳ میلیون دلار و 

سهم ارزشی ۳.۱ درصد بوده است.
بر اســاس آمار گمرک ایران در این مدت 
۴6.6 درصــد از ارزش کل صــادرات ایــران 
مربوط به پتروشیمی ها، ۱6 درصد مربوط به 
میعانات گازی و ۵۳.2 درصد مربوط به سایر 

کالاها بوده است.
اقلام عمده وارداتی در این مدت، شــامل 
ذرت دامی به ارزش 2 میلیارد و 6۱۳ میلیون 
دلار و سهم ارزشی ۵.۸ درصد، برنج به ارزش 
یــک میلیــارد و ۷22 میلیون دلار و ســهم 
ارزشــی۳.۸ درصد، دانه ســویا به ارزش یک 
میلیارد و ۵۱۹ میلیون دلار و سهم ارزشی ۳.۴ 
درصد، گندم معمولی به ارزش یک میلیارد و 
۴۵۴ میلیون دلار و سهم ارزشی ۳.2 درصد، 
گوشــی تلفن همراه به ارزش یک میلیارد و 
266 میلیون دلار و سهم ارزشی 2.۸ درصد و 
روغن دانه آفتابگردان به ارزش ۹۴۵ میلیون 
دلار و ســهم ارزشی 2.۱ درصد بوده است.در 
این مدت مهم ترین مقاصد صادراتی ایران به 
ترتیب پنج کشور چین با ۱۱ میلیارد و ۸۵۵ 
میلیون دلار و ســهم ارزشــی 2۷.۵ درصد، 
عراق با هشــت میلیارد و 6۳۱ میلیون دلار و 
سهم ارزشی 2۰.۳ درصد، ترکیه با 6 میلیارد 
و ۴۱۹ میلیون دلار و ســهم ارزشــی ۱۴.۹ 
درصد، امارات متحده عربی با چهار میلیارد و 
6۰۰ میلیون دلار و سهم ارزشی ۱۰.6 درصد 
و هند با یــک میلیارد و ۴۷۴ میلیون دلار و 

سهم ارزشی ۳.۴ درصد بوده اند.

  تراز تجاری قشم به مثبت ۵۸ میلیون دلار رسید
 سرپرست معاونت اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد قشم گفت: 2۰6 واحد تولیدی و صنعتی فعال در چهار 
شهرک صنعتی در جزیره قشم وجود دارند که ارزش تولیدات آنها در ۹ ماهه سال جاری بالغ بر 2۰ هزار میلیارد ریال است.

مختار گرشاسبی در نشست اعضای کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس با فعالان اقتصادی جزیره قشم، اظهار کرد: این 
واحدهای تولیدی در مجموع برای 6 هزار و 2۰۰ نفر اشتغال ایجاد کرده اند.

وی ادامه داد: همچنین از آغاز فعالیت منطقه آزاد قشم تاکنون ۱۱ هزار ۱۰۹ شرکت حقیقی و حقوقی در این منطقه به 
ثبت رسیده است.

سخنگوی دولت با بیان اینکه در حال حاضر بازار کاذبی در حوزه ارز ایجاد 
شــده که موقتی است، گفت: این دولت با ضرر زدن به مردم در بورس برای 

خودش منفعت ایجاد نمی کند.
علی بهادری جهرمی سخنگو و دبیر هیأت دولت طی سخنانی در نشست 
مسئولان سیاسی بسیج دانشجویی خواهران در آبعلی با تأکید بر اهمیت توجه 
و برنامه ریزی برای آینده گفت: در آیات و روایات داریم که هر کشور و قومی 
خودش آینده اش را ترسیم و طراحی می کند و تصمیم می گیرد که پیشرو و 
آینده ســاز باشد یا پیرو باشد و آینده اش را دیگران بسازند. در این مسیر هم 
طبیعتاً رقابتی بین افراد و جوامع وجود دارد و هر که فعال تر باشد، موفق تر است.

وی ادامه داد: ما با توجه به اختلاف دیدگاه جدی که در جهان بینی مان با 
برخی کشــورها داشتیم، در مسیری که برای رشد طراحی می کنیم نیز نگاه 

متفاوتی داریم. مســئله این اســت که جامعه مطلوب چه جامعه ای است، به 
عنوان مثال در آن آزادی ازدواج با همجنس نماد آزادی و مطلوبیت اســت یا 

اینکه استحکام بنیان خانواده مطلوبیت دارد؟
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: در رقابت برای آینده سازی به ویژه بعد از 
جنگ جهانی دوم، تفاوت معناداری بین کشورهای جهان ایجاد شد؛ عده ای از 
کشورها درگیر جنگ شدند و عقب افتادند و بخشی از کشورها که در راس شان 

ایالات متحده آمریکا بود، پیشرو شدند زیرا از جنگ دور ماندند.
بهادری جهرمی تشــریح کرد: کشورهای پیروز جنگ جهانی دوم از جمله 
آمریکا، انگلســتان، فرانسه و شوروی ساختاری در سازمان ملل به نام شورای 
امنیت ایجاد کردند تا به ادعای خودشان از جنگ پیشگیری کنند ولی عنان 
این ساختار با حق وتو در دست خودشان بود، خلاصه حق وتو نیز همین است 

دولت با متضررکردن 
مردم در بورس برای 
 خود منفعت
 ایجاد نمی کند
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 انتقاد محمدیاری از ایجاد مشکلات برای پالت سازان شمال کشور
نماینده طوالش در مجلس شورای اسلامی از مشکلات به وجود آمده برای فعالان حوزه پالت سازی انتقاد کرد.حسن محمدیاری 
در اخطاری با استناد به بند ۹ و ۱2 اصل ۳ قانون اساسی درباره ایجاد نظام اداری صحیح و رفع تبعیضات ناروا گفت: ما به دنبال 
شفاف سازی و جلوگیری از فرار مالیاتی هستیم. با حاکم بودن نظام مالیاتی دست واسطه ها قطع می شود.وی با تاکید بر نقش 
نظارتی مجلس گفت: صنعت چوب دغدغه پالت سازان در شمال کشور است. ما از این افراد مالیات می گیریم و آن ها هم تمکین 
کرده و مالیات پرداخت می کنند اما وقتی بحث نظارت صحیح و قانونی مطرح می شود هیچ نظارتی وجود ندارد به طوری که 

شرکت های زیرمجموعه پتروشیمی با رانت، فعالان حوزه پالت سازی را در تنگنا قرار دادند.

مکلفنــد ۱۰۰ درصد تعهــدات ارزی صادراتی خود 
را از طریق فروش ارز بصورت حواله در ســامانه نیما 

رفع کنند." 

 مواد اولیه  خریداری شــده به نرخ سنا را 
چگونه می توان به نرخ نیمایی رفع تعهد کرد؟!

رحــام ادامه داد: بنابراین در شــرایطی که دولت 
تکلیف کــرده واحدهــای صادرکننده بایســتی ارز 
خود را در ســامانه نیما و به نــرخ نیما عرضه کنند، 
آیــا آنهــا می تواننــد از صنایع بالادســت مواداولیه 
را به نرخ ســنا خریــداری کنند و ســپس برای رفع 
 تعهــدات ارزی، آن را با نرخ نیمــا رفع تعهد کنند؟ 
براین اساس تقریبا در ازای هر دلار صادرات، ۱۰ هزار 

تومان متضرر می شوند.
این مقام صنعتی ضمــن تاکید براینکه بر همین 
اســاس، این بخشــنامه قابلیت اجرایی ندارد، گفت: 
بخشنامه های مکرر و دستوری که اخیرا شدت صدور 
آن ها در دولت بالا رفته اســت، ما را هم درگیر کرده 
و متاسفانه با دوره ای مواجه هستیم که به نوعی شان 

قانون گذاری تقلیل پیدا کرده است.
 تعــداد قوانینی که دولت بصــورت لایحه ارائه و 
به صحن مجلس ورود کــرده و بصورت قانون نهایی 
شــده است، در مقایسه با بسیاری از موارد و استثناها 
 کــه از طریق شــورای عالی امنیت یــا مصوبه دولت

 صادر شده است، جهش بسیاری داشته و این موضوع 
یکی از مشکلات اساسی حال حاضر بخش خصوصی 

است.
اگر قرار باشد این شرکت ها کالای خود را به قیمت 
جهانی در بــورس کالا عرضه کنند یا با افزایش نرخ 
ارز، بخواهند قیمت کالای خود را افزایش دهند، چرا 
ادعا می شــود که قیمت نهاده های داخلی را به دلار 

عرضه نمی کنیم؟
دبیر ســندیکای لوله و پروفیل خاطر نشان کرد: 
بورس کالا شــرکتی است که هیات مدیره آن عمدتا 
شرکت های بزرگی همچون فولاد مبارکه یا شرکت مس 
و نظایر آن هستند که خودشان تعیین کنده اصلی در 
بازار هســتند و در اصطلاح شرکت های مادر صنعتی 
هستند. حال اگر قرار باشد این شرکت ها کالای خود را 

به قیمت جهانی در بورس کالا عرضه کنند یا با افزایش 
نرخ ارز، بخواهند قیمت کالای خود را افزایش دهند، 
چرا ادعا می شود که قیمت نهاده های داخلی را به دلار 
عرضه نمی کنیم یا مدعی هستند که کالاهای داخلی 

براساس نرخ ارز، ارزش گذاری نمی شوند؟!

 تهدید ورشکستی و تعطیلی صنایع انتهای 
زنجیره فول

وی افــزود: اما واقعیت این اســت کــه تکانه های 
ارزی شــکل گرفته به نحوی بوده اســت که بر تمام 
بخش های زنجیره صنایع فولاد به ویژه صنایع تمکیلی 
که انتهای زنجیره هســتند، به شدت اثر سوء داشته 
و با خطر ورشکســتگی طی دو- سه ماه آینده روبرو 
هســتند. در حقیقــت در حال حاضر "بــا کربلای ۴ 
اقتصادی" را در کشور پشــت سر می گذاریم. اکنون 
بخش عظیمی از مشکلات بزرگ واحدهای تولیدی، 
علیرغم اینکه ضمن مشــکلات در حــوزه صادرات و 
تحریم ها، سعی شده است که بازارهای هدف صادراتی 
 و شریان های تامین ارز کشور را که از طریق صادرات

 صــورت می گیرد را حذف کنند، می بینیم که دولت 
به یکباره در اقدامی بسیار عجیب، اعلام می کنند که 
صادرکنندگان بایستی ۱۰۰ درصد ارز خود را به سامانه 

نیما برگردانند.
رحام تصریح کرد: حتی تاکید شده است که چنانچه 
برای واردات نیاز به ارز از محل صادرات باشد، بایستی 
صرفا با مجوز دولت انجام شود؛ این موضوع سبب شده 
که برای بخش بزرگی از صادرکنندگان، صادرات کالاها 

صرفه اقتصادی نداشته باشد. 
ایــن موضوع دقیقا به معنای  سوبســیت دادن از 
صادرکننــده )صادرکننده ای که تمــام نهاده خود را 
براساس ارز آزاد هزینه و تامین می کند( به واردکننده 
است. صادرکننده، نهاده خود را با ارز آزاد تهیه می کند 
و ارز آن را به نرخ نیما عرضه می کند؛ بنابراین منتفع 
این موضوع تنها واردکننده ای است که می خواهد این 

ارز نیمایی را دریافت کند.
وی ادامه داد: واحدهای تولیدی امروز هزینه های 
انتقال ارز، هزینه های مازاد بر صادرات )حدود ۸ تا ۱۰ 
درصد به سبب  تغییر مسیرهای صادراتی( و نظایر آن 

دارند؛ بنابراین همیــن مقدار اندک ارز هم که دولت 
اصــرار دارد باید صادرکننده بــه دولت بپردازد، نه از 
منظر عددی کمکی به دولت خواهد بود و نه مشکلات 
دولت را رفع خواهد کرد؛ اما برای بنگاه تولیدی همچون 
روغنی روان کننده است که چرخ دنده فعالیت تولید 

را بهتر می چرخاند.
او تاکید کرد: در عرض یک ماه یک بام و دو هوایی 
ایجاد شــده است؛ دولت با مصوبه هیات وزیران اعلام 
می کند که همه ارزهای صادراتی بایســتی در سامانه 
نیما عرضه شود و پس از آن بورس کالا که در جایگاه 
قانون گذاری نیست، بدون هیچ پشتوانه ای بخشنامه ای 
صادر می کند که کلیه تولیدکنندگان بالادست کالای 
خود را براساس نرخ سنا یا ارز توافقی در بورس عرضه 
کنند. این موضوع مصــداق بارز ضربه زدن به بازار و 

ایجاد تنش در بازار است. 
این اقدامات نه تنها کمکی به بهبود تولید و همچنین 
حفظ بازارهای صادراتــی نخواهد نکرد، بلکه نتیجه 

معکوس خواهد داشت.
به گفته رحام، دولت می داند که اگر در شرایط امروز 
واحدی صادرات را حفظ کرده، یک قهرمان ملی است؛ 
چراکه همه تلاش خود را می کند تا منابع ارزی کشور 
تامین شــود؛ بنابراین چرا نباید ظرفیت اعتمادسازی 
بیــن دولت و حاکمیت و صادرکننده وجود داشــته 
باشــد تا بخشی از ارزی که در شرایط اقتصادی فعلی 
به کشور بازمی گردد، در اختیار صادرکننده باشد؟ این 
در حالیست که در قانون اساسی به صراحت اعلام شده 
که نمی توان به تولیدکننده یا فعال اقتصادی بگوییم 
که کالای خود را چگونه و کجا عرضه کند یا صرفا ارز 
خود را در ســامانه نیما عرضه کند اما طی سال های 
اخیر علیرغم فشارهای تحریمی، صادرکنندگان با علم 
به اینکه کشــور در تنگناست، همه تلاش و همکاری 
خود را کرده اند و براساس گزارش های موجود، حدود 
۹۰ درصد ارز حاصل از صادرات را به چرخه اقتصادی 

کشور برمی گردانند.
 این نشــان می دهد کــه صادرکننده های ما کار 
خــود را انجام می دهنــد اما بخشــنامه های یکباره 
 و بــا نگاه از بالا بــه پایین، واحدها را بیشــتر تحت

 فشار می گذارند.

 تاکید مدیرعامل بانک صادرات بر 
حمایت راهبردی از صنعت پتروشیمی

 مدیرعامــل بانک صادرات ایران در بازدید 
از دو شرکت پتروشیمی در استان بوشهر بر 
استفاده از ظرفیت ها و امکانات شعب داخلی 
و خارجــی و ابزارهای تامیــن زنجیره مالی 
برای حمایت از تولید و اشــتغال در صنعت 
پتروشیمی تاکید کرد.به نقل از روابط عمومی 
بانک صــادرات ایران، ســیدضیاء ایمانی در 
سفر به بوشــهر ضمن بازدید از چهار شعبه 
بانک در این اســتان، در دیدار با مدیران دو 
شرکت پتروشیمی »پارس« و »کیمیای پارس 
خاورمیانه« گفت: همکاری بانک صادرات ایران 
با صنعت پتروشیمی عامل مهمی در کمک به 
تامین مالی زنجیره ای در این صنعت شده تا 
جایی که بسته های اعتباری ویژه ای همچون 
»پتروصاد« برای این منظور به کار گرفته شده 

و با استقبال نیز روبرو شده است.
وی افزود: بهره گیری از امکانات و قابلیت های 
شــعب داخلی و خارجی بانک صادرات ایران 
بــرای ارائه انواع خدمات مالی و پشــتیبانی 
از صنایع داخلی به ویژه صنعت پتروشــیمی 
با جدیت دنبال خواهد شــد و علاوه  بر این، 
تمامی ظرفیت های شرکت های ابزاری بانک 
از جمله، صرافی ســپهر، بیمه سرمد، تامین 
سرمایه سپهر، لیزینگ، پرداخت الکترونیک و 
سایر امکانات خود برای خدمت رسانی به این 
مجموعه ها استفاده خواهد کرد.ایمانی حمایت 
بانک صادرات ایران از صنعت پتروشــیمی را 
راهبردی و دارای جایگاه ارزشمند ملی عنوان 
کرد و افزود: بانک صادرات ایران برای توسعه 
و تــداوم این راهبرد، با اســتفاده از ابزارهای 
نوین مالی برگ دیگــری از این همکاری را 
رقم خواهد زد.وی با اشــاره به آمادگی بانک 
برای ارائه انواع خدمات مالی و پاسخگویی به 
نیازهای تســهیلاتی و اعتباری این صنعت، 
قابلیت های بانک از جملــه صدور اعتبارات 
اسنادی و ضمانت نامه و همچنین اوراق گام 
به عنوان یکــی از مهمترین ابزارهای تامین 
مالی در شبکه بانکی را نیز تشریح کرد.در این 
دیدارهای جداگانه، سیدحمید زارع جانشین 
مدیرعامل و مدیر مجتمع پتروشیمی پارس 
و همچنین امیر گنجی دوســت، مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی کیمیای پارس خاورمیانه 
با قدردانــی از حمایت هــای بانک صادرات 
ایران خواستار افزایش همکاری ها  و استفاده 
از توانمندی های داخلــی و منطقه ای بانک 
صادرات ایران برای اجرای طرح های توسعه ای 
خود شــدند.مدیرعامل بانک صادرات ایران 
در این ســفر که با همراهی معاونان شعب، 
اعتبــاری و بانکداری جامع بانک و همچنین 
مدیرامور شــعب جنوب و مدیر شعب استان 
بوشهر انجام شد از چهار شعبه »چاه مبارک«، 
»اخند«، »عسلویه« و »نخل تقی« بانک بازدید 
و روند خدمت رسانی به مردم و زیرساخت های 

اقتصادی منطقه را مورد بازدید قرار داد.

که کاری که من بخواهم در جهان می شــود و کاری که نخواهم نمی شود که 
این مسئله خیلی شفاف است.

وی تصریح کرد: ساختار سازمان ملل مبتنی بر حق وتو برای تنظیم گری 
جهان با قواعد حقوقی اســت، یعنی زورگویی و دیکتاتوری قانونی به وسعت 
جهان تشــکیل شده است. بعد از آن نیز تقریباً با فاصله یک سال در معاهده 
دیگری دلار را به عنوان ارز مبنای جهانی اعلام کردند. این اقدام آثار بســیار 
زیادی به نفع آمریکا داشــت که یکی از آنها اشــراف نسبت به همه مبادلات 
جهانی است، یعنی آمریکا می داند که رقبای اقتصادی اش چه مبادلاتی را انجام 

می دهند ولی رقبای آن از مبادلات آمریکا مطلع نیستند.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه اگر جنگ نباشــد چرخــه اقتصاد آمریکا 
نمی چرخد و الگوی توسعه آمریکا مبتنی بر جنگ است، اظهار کرد: در زمینه 
قدرت نظامی هم آمریکا با بمب اتمی که به هیروشــیما و ناکازاکی زده بود، 
دیوانه بودن خودش را در حوزه نظامی به همه نشان داد. قدرت برتر جهانی 

شدن ایالات متحده، بر مبنای بمب اتم و قدرت نظامی است.
بهادری جهرمی در مورد نقش ایران در نظم بعد از جنگ جهانی دوم بیان 
کرد: در تقسیم بندی وظایف کشورها توسط پیروزان جنگ جهانی دوم، ایران 
به عنوان تأمین کننده انرژی این کشورها و ناظم منطقه انتخاب شد ولی ناظمی 
که مستقل نبود و فرمانده نظامی اش هم از سگ آمریکایی جایگاه پایین تری 
داشت؛ یعنی ناظمی که برای آمریکا نظم آفرینی می کرد نه برای ملت خودش.

وی اظهار کرد: در این الگوی طراحی شــده و مهندسی شده برای قدرت 
جهانی، مردم ایران انقلابی به رهبری حضرت امام )ره( انجام دادند و گفتند 
ما این هندسه قدرت را قبول نداریم و می خواهیم خودمان آینده مان را تعیین 

کنیم و در این زمینه پیشرو باشیم.
سخنگوی دولت ادامه داد: برخی که شعار آزادی می دهند توجه نمی کنند 

که معنی آزادی همین است، یعنی خودمان سرنوشت مان را مشخص کنیم نه 
اینکه کسی از بیرون سرنوشت ما را مشخص کند؛ حضرت آقا چند سال پیش 
به زیبایی این مفهوم را تبیین فرمودند که استقلال یعنی آزادی در سطح ملی.

بهادری جهرمی با اشــاره به منابع انسانی و طبیعی غنی ایران خاطرنشان 
کرد: نقش متفاوت بازی کردن چنین قدرتی تمام معادلات جهانی را به هم 
می زند و به همین دلیل بعد از انقلاب اسلامی، غرب تمام قد جلوی اینکه ما 

نقش متفاوتی برای خودمان تعریف کنیم، ایستاد.
وی با اشــاره به جنگ تحمیلی و اقدامات آمریکا و متحدان اش علیه ایران 
گفت: مســیر جنگ افروزی غرب علیه ما هرگز تمام نشده و تا قبل از ظهور 
و زمانی که مهدی موعود )عجل الله تعالی فرجه الشریف( جهان را به سمت 

صلح و ثبات ببرند، دشمنی آن ها با استقلال خواهی ما تمام نخواهد شد.
سخنگوی دولت در بخش دیگری از سخنان اش اظهار کرد: طبیعتاً در طی 
۴۳ سال گذشته اشتباهاتی در حکمرانی کشور وجود داشته است ولی صرف 
نظر از آن باید در نظر بگیریم که ما یک ملت در حال رشد هستیم که دشمن 
داریم؛ ما در قضاوت عملکردمان باید موانع خارجی و ضعف ها و سوءمدیریت 
درونی را با هم ارزیابی کنیم.بهادری جهرمی تصریح کرد: پیشرفتی که جمهوری 
اسلامی طی چهل و چند سال اخیر داشته، در عموم شاخص ها با صدها سال 
گذشته تاریخ خودمان و کشورهای منطقه و میانگین رشد جهانی قابل مقایسه 
نیست. البته این رشد همواره و در تمام دوره ها یک سان نبوده و به عنوان مثال 

ما در دهه نود در سیر نزولی این رشد قرار داشتیم.
وی افزود: در دهه ۹۰ تحریم های اقتصادی علیه کشــور ما شدت گرفت 
و همزمان با جنگ رســانه ای هجمه گسترده ای علیه امید و اعتماد مردم ما 
صــورت گرفت ولی در عین حال توان و ظرفیت های رســانه ای کشــور به 

درستی فعال نشد.
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 تقاضای جهانی انرژی طی دویســت سال اخیر 
بــه دلیل نگرانی های زیســت محیطی به ســمت 
سوخت هایی با محتوای کربن کمتر متمایل شده، 
طی این مدت، انرژی مورد نیاز انســان از چوب به 
زغال ســنگ، سپس به نفت و در حال حاضر به گاز 
طبیعی تغییر کرده و در این راستا سهم گاز طبیعی 

به عنوان سوخت در حال افزایش است.
گاز طبیعی در هر واحد انرژی حدود 2۴ درصد 
نسبت به نفت خام و ۴2 درصد نسبت به زغال سنگ 
گازهای آلاینده کمتری تولید می کند. در حال حاضر 
حدود 2۰ درصد مصرف جهانی انرژی را گاز طبیعی 
تشــکیل می دهد که با آهنگ 2.۴  درصد در حال 

رشد است.
بر اساس گزارش شرکت ملی نفت ایران، ایران با 
بیش از ۳۳ تریلیون مترمکعب ذخایر گاز باقیمانده، 
سهمی معادل ۱6.6 درصد از کل ذخایر اثبات شده 
گاز جهــان را در اختیــار دارد و براســاس گزارش 
بررسی آماری شرکت بی پی  در سال 2۰۱۹، ایران 
با بهره مندی از ۳2 تریلیون مترمکعب ذخایر گازی، 

از این منظر در رتبه دوم جهانی قرار دارد.
در سطح ملی نیز گاز طبیعی با اختصاص سهم 
بیش از ۷۵ درصد در ســبد انــرژی اولیه، به عنوان 
کلیدی ترین حامل انرژی کشور مطرح است. با توجه 
به سیاست اتخاذشده در سه دهه گذشته مبنی بر 
توسعه گازرسانی به اقصی نقاط کشور و جایگزینی 
آن با سوخت های مایع به منظور بهره برداری عموم 
مردم از گاز طبیعی و صادرات فرآورده های نفتی، در 
کنار عواملی مانند ســطح پایین بهره وری انرژی در 
نیروگاه ها، صنایع عمده، ساختمان ها و درصد بالای 
تلفات انرژی در زنجیره تولید، شرایط به سمت افزایش 

قابل توجه مصرف گاز طبیعی سوق یافته است.

 ایران سومین تولیدکننده و چهارمین 
مصرف کننده گاز در جهان

این موضوع سبب شده ایران سومین تولیدکننده 
گاز طبیعی و در عین حال، چهارمین مصرف کننده 
گاز در جهان باشــد. مصرف فزاینده گاز به نسبت 
تولید، سبب شــده حتی با وجود اجرای طرح های 
توسعه فازهای مختلف میدان مشتری گازی پارس 

جنوبی، کشور در ماه های سرد سال با ناترازی تولید 
و مصرف گاز طبیعی روبه رو شود.

 شــرایط حــال حاضر ســبب از دســت رفتن 
فرصت های صادراتی شده، تا جایی که  طبق گفته 
های حسینعلی  محمدحســینی، مدیر برنامه ریزی 
تلفیقی شــرکت ملی گاز ایران باید مطابق اســناد 
بالادستی مصوب، ایران باید ۸ تا ۱۰ درصد تجارت 
گاز دنیا یعنی بیش از ۱۰۰ میلیارد مترمکعب از سبد 
تجارت گاز دنیا را در اختیار داشــته باشد، اما بنا به 
دلایلی، نیل به این هدف تاکنون میسر نشده است.

وی بر این باور اســت کــه رویکرد وزارت نفت و 
شــرکت ملی گاز ایران، افزایش سهم صادراتی گاز 
اســت، به طوری که در پنج ماه نخســت امسال در 
مقایســه با ۵ ماه مشابه پارسال، رشد ۱۹ درصدی 
صادرات گاز را داشــته ایم، اما واقعیت این است که 
بــه دلیل اینکه اقتصاد ما )به ویژه در بخش صنایع( 
وابســته به گاز شده، از این رو فرصت های صادراتی 

را از دست داده ایم.

 مدیریت مصرف راهی برای رسیدن به 
بازارهای جهانی

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران با 
بیان اینکه از طرفی، خیلی از صنایع سنگین و عمده 
ما به گاز وابسته شده و بسیاری هم سودآوری شان 
به واسطه آن اســت که بتوانند از خوراک با قیمت 
پایین اســتفاده کنند، اظهار کرد: اگر تخصیص گاز 
به این صنایع با قیمت قابل رقابت و با هزینه فرصت 
صادراتی باشد، بســیاری از بنگاه های اقتصادی ما 
زیان ده به نظر می آیند، بنابراین تا زمانی که نتوانیم 
بــا مدیریت مصرف و توزیع بهینه گاز، ذخیره ای از 
این انرژی پاک را داشــته باشیم، نمی توانیم تلاش 
چندانی برای گرفتن سهم بیشتر در تجارت جهانی 

گاز داشته باشیم.
به گفته محمدحسینی  بهینه سازی مصرف گاز 
در بخش های مختلف اقتصاد و حمایت از توســعه 
شرکت های دانش بنیان، استارت آپ ها و شرکت های 
خدمات انرژی از جمله سیاست هایی است که می تواند 
در اجرای ایــن منظور مدنظر قرار گیرد. در همین 
ارتباط، ضروری اســت که با تعیین معیارهای لازم، 

ابزارهای حمایتی، متوجه مؤثرترین و کارآمدترین 
شرکت های دانش بنیان که بیشترین اثرگذاری را در 

توسعه صنعت به عهده دارند، شود.
وی معتقد است از ســویی طراحی و راه اندازی 
بازار گواهی صرفه جویی انرژی همراه با تغییر شرایط 
عمومی قراردادهای نفتی و دیگر حمایت های دولتی، 
اجرای طرح های جمع آوری گازهای مشعل و پایش 
مصرف در کل زنجیره تولید تا مصرف انرژی، از دیگر 
عوامل مؤثر در توسعه صنعت گاز است که در سند 
تحول مردمی نیز به آن اشــاره شده و پیاده سازی 
دقیق آن در حوزه نفت و گاز کشور می تواند به ارتقای 

زیرساخت های این حوزه منجر شود.

 شــدت مصرف انرژی در ایران 1۵ برابر 
ژاپن

بی شــک مصرف بالای انرژی در ایران صدمات 
جبران ناپذیری را به کشور تحمیل می کند، طبق 
آمار  ایرانی ها روزانه معادل بیش از یک میلیارد لیتر 
سوخت مصرف می کنند با درنظرگرفتن جمعیت ۸۰ 
میلیونی ایران، هر شهروند روزانه ۱2.۵ لیتر سوخت 
سرانه مصرف دارد و به عبارتی سهم هر ایرانی در سال 
۴.۵ هزار لیتر خواهد بود.شدت مصرف انرژی در ایران 
۱۰۰ درصد بالاتر از این آمار در سطح جهانی است. 
این اختلاف در مقایسه با کشورهای توسعه یافته تر که 
مصرف انرژی را به شدت کاهش داده اند چشمگیرتر 
است تا آنجا که شدت مصرف انرژی در ایران ۱۵ برابر 
ژاپن برآورد می شود. در اکثر کشورهای دنیا شاخص 
شدت مصرف انرژی کاهشی بوده اما این شاخص در 
ایران افزایش داشــته و بهینه سازی انرژی در ایجاد 
تناســب بین تولید ناخالص داخلی و میزان مصرف 
انرژی سخت تر شده است.بیش از ۹۷ درصد انرژی 
مصرفی ایران شــامل گاز و محصولات نفتی است؛ 
زیرا بیــش از ۹۰ درصد از بــرق تولیدی ایران نیز 
از ســوخت های فسیلی تولید می شود. آمارها نشان 
می دهد ایرانی ها روزانه معادل بیش از یک میلیارد 
لیتر سوخت مصرف می کنند. با درنظرگرفتن جمعیت 
۸۰ میلیونی ایران، هر ایرانی روزانه ۱2.۵ لیتر سوخت 
سرانه مصرف دارد و به عبارتی سهم هر ایرانی در سال 

۴.۵ هزار لیتر خواهد بود.

اگر تخصیص گاز 
به این صنایع 
با قیمت قابل 
رقابت و با هزینه 
فرصت صادراتی 
باشد، بسیاری از 
بنگاه های اقتصادی 
ما زیان ده به نظر 
می آیند، بنابراین 
تا زمانی که نتوانیم 
با مدیریت مصرف 
و توزیع بهینه گاز، 
ذخیره ای از این 
انرژی پاک را داشته 
باشیم، نمی توانیم 
تلاش چندانی برای 
گرفتن سهم بیشتر 
در تجارت جهانی 
گاز داشته باشیم.

علیرضا حیدری    -   ممطابق اسناد بالادستی مصوب، ایران باید ۸ تا 10 درصد تجارت گاز دنیا یعنی بیش از 100 میلیارد مترمکعب از سبد تجارت 
گاز دنیا را در اختیار داشته باشد، اما به دلیل ازدیاد مصرف در این حوزه، تحریم ها و دلایلی دیگر شاهد عقب ماندگی در این بخش هستیم.

 مصرف بالا؛  مانع دستیابی ایران به 
سهم ۱۰ درصدی تجارت جهانی گاز

 اخذ مجوز سرمایه گذاری خارجی 2 میلیارد و 7۵۶ میلیون دلاری در حوزه نفت و گاز ایلام
 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار ایلام گفت: طی یکسال گذشته 6۵ میلیون یورو سرمایه گذاری ارزی و ۱۴ هزار و 
میلیارد ریال سرمایه گذاری ریالی در حوزه های صنعت، نفت و گاز و کشاورزی جذب و مجوز سرمایه گذاری خارجی 2 میلیارد 
و ۷۵6 میلیون دلار برای سرمایه گداری مناطق نفتی مهران و دهلران اخذ شده است.شهریار عباسی گفت: پتروشیمی هلیلان، 
فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام، کارخانه تولید کاغذ سنگی شباب، کارخانه آجر صالح آباد، تکمیل طرح ان. جی. ال دهلران، تکمیل 
طرح پتروشیمی دهلران، جانمایی پارک تخصصی صنایع پایین دستی پتروشیمی پلی پروپیلن، بازارچه میوه و تره بار با مجموع 

اشتغالزایی 6 هزار و ۱۰۰ نفر پس از بهره برداری از مهم ترین طرح های اقتصادی کلان استان ایلام است.

 سد چم شیر گچســاران بدون هیچ 
مشکلی آبگیری می شود

استاندار کهگیلویه و بویراحمد از آبگیری سد 
چم شــیر خبر داد و گفت: این ســد بدون هیچ 

مشکلی آبگیری می شود.
سید علی احمدزاده در حاشیه نشست شورای 
آموزش و پرورش این اســتان در پاسخ به سوالی 
در خصوص حاشــیه سازی های اخیر برای سد 
چم شیر افزود: همه مطالعات و کارهای مطالعاتی 
در چند فاز در سد چم شیر انجام شده دریاچه و 
بستر آن مورد مطالعات علمی قرار گرفته و وضعیت 

جدیدی برای این سد رخ نداده است.
وی با بیان اینکه حرف های غیر علمی و غیر 
تخصصی و مسئله دار زده می شود، اظهارکرد: چرا 
باید کسی که در مورد سد تنگ سرخ هیچگونه 
شناخت علمی ندارد نظر بدهد چرا باید کارشناس 
کامپیوتر یا روانشناسی در مورد سد حرف بزند که 
هیچ مبنای علمی ندارد ممکن است که برخی از 
آدم های علمی هم در خصوص سد اظهار نظرهایی 
کرده باشند اما این سوالات در گذشته همه پاسخ 

داده شده است.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان که در سد 
چم شیر همه چیز دیده شده است و چیز زیادی 
در آن وجود ندارد، خاطرنشان کرد: این سد هیچ 

مشکلی ندارد و در حال آبگیری است.
احمد زاده با بیان اینکه در جلسه هیئت دولت 
چند روز پیش با وزیر نیرو در این خصوص صحبت 
کرده است، تصریح کرد: قبل از آن هم با رئیس 
جمهور در مورد سد صحبت کرده بودم وزیر نیرو 
به من گفت همان نظری که شما در خصوص سد 

دارید همان نظر را هم ما داریم.
وی ادامــه داد: اینکه عــده ای راه می افتند و 
کارهای بزرگ نظام را کوچک و یا وارونه جلوه می 
دهند به چه معناست؟ وقتی دلیل علمی ندارند و 
تنها جنجال به پا می کنند تا کارهای کشور کمرنگ 
جلوه داده شود کاری که برای کشور تحول زاست 

آن را آسیب جلوه می دهند.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: سد 
هیچ مشــکلی برای آبگیری ندارد اگر قرار است 
کسی درباره آن حرف بزند باید وزارت نیرو بگوید 
که مشــکل دارد بعضی ها می خواهند مصالح و 
منافع کشــور و مردم را فدای منافع خودشــان 
کنند ســد چمشیر یک سد بسیار مهم و تحول 

ساز در کشور است.
احمد زاده با بیان اینکه سد »آبریز« بیشتر از 
سد چمشیر سهمیه آبی برای ما دارد و آن را هم 
باید بســازیم، تاکید کرد: سد چمشیر در جایی 
ساخته می شــود که صنایع بزرگ نفت و گاز و 
پتروشیمی را داریم و برای پیشرفت در این حوزه 
نیاز به ســهمیه آب داریم الان فاز اول پالایشگاه 
گچســاران را در سفر دوم خواهیم داشت که در 
کل و در همه فازهای آن ۱۰۵ هزار بشکه در روز 
ظرفیت آن اســت و در فاز اول ۳۵ هزار بشــکه 
خواهد بود در حالی که کل پالایشگاه شیراز ۳2 
هزار بشکه ظرفیت دارد برای این کارهای بزرگ 

به آب پایدار نیاز داریم.
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 صادرات بنزین و گازوئیل ایران به آفریقا و شرق اروپا
عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: درحال حاضر بنزین را به غرب آفریقا و شرق اروپا صادر 
می کنیم، پتانســیل بالایی در این حوزه وجود دارد که باید به آن توجه شــود.حمزه وارثی امروز در نشست خبری با بیان اینکه 
ایران چندین سال صادرکننده بنزین و گازوییل بود، به طوری که بازار خاورمیانه را نیز در دست داشت، گفت: با این وجود امسال 
واردکننده شدیم، زیرا به زیرساخت ها و همچنین بخش خصوصی به عنوان بازوی قدرتمند حاکمیت برای تولید انرژی توجه لازم 
را نداشتیم.وی با بیان اینکه سخت ترین شرایط را برای تحویل خوراک به ما اعمال می کنند، گفت: دیدگاه توزیع خوراک باید با 

شعار حمایت از تولید و رفع موانع جهت تامین خوراک بخش خصوصی همخوانی پیدا کند.

  استفاده ۶۵ درصدی از کاتالیست های 
ایرانی در تولید آهن اسفنجی کشور

یکی از شــرکت های دانــش بنیان موفق 
به تولید دو کاتالیســت در فرآیندهای صنعت 
فولاد شــده اســت که این دو محصول دانش 
بنیان قرار است در چهارمین همایش دوسالانه 
بومی سازی کاتالیست در فرایند احیای مستقیم 

آهن، رونمایی شود.
 محمدامین ابراهیمی، قائم  مقام مهندسی 
فروش یکی از شــرکت های دانش بنیان نفت 
فعال در حوزه صنعت نفت و گاز در نشســت 
خبری امروز با اشــاره بــه برگزاری چهارمین 
همایش دوســالانه بومی سازی کاتالیست در 
فرایند احیای مستقیم آهن، گفت: همایش های 
بومی سازی کاتالیست به میزبانی این شرکت 
هر ســاله با تاکید بر بومی سازی فناوری های 
کاتالیستی  و فرآیندی در صنایع کشور برگزار 
می شود و ما به عنوان تولیدکننده یک محصول 
با تکنولوژی پیشرفته و راهبردی، به دنبال آن 
هستیم که با اجرای اقدامات ویژه، این فناوری 
ها را به جامعه هدف و مشتریان، معرفی کنیم.

وی برگــزاری این همایش را ایجاد فضایی 
برای به اشتراک گذاری تجربیات در این حوزه 
ذکر کرد و یادآور شد: در روزهای نخست شروع 
به کار این شرکت دانش بنیان تولید کاتالیست در 
داخل کشور دور از ذهن به نظر می رسید، اما در 
حال حاضر مجموعه ای از کالاهای های تک و 
پیشرفته دنیا را تولید می کنیم؛ به طوری که با 
تولید ۹۰۰۰ تن از انواع کاتالیست های مختلف 
برای صنایع فولاد، پتروشیمی و پالایش نفت، 
علاوه بر رفع نیاز مجتمع های داخلی توانستیم 
در ســال جاری، نخستین صادرات کاتالیست 
فولادی را به یکی از کشــورهای همسایه نیز 
انجــام دهیم.ابراهیمی تاکید کــرد: علاوه بر 
آن کاتالیســت های صادراتی ما هم اکنون در 
راکتورها و ریفرمرهای مجتمع های فولادی، 
پتروشیمی و پالایشگاه سه کشور دنیا در حال 
استفاده است.دبیر اجرایی چهارمین همایش دو 
سالانه بومی سازی کاتالیست در فرآیند احیای 
مســتقیم آهن، یادآور شــد: به دلیل کیفیت 
بالای محصولات تولیدی، این شرکت توانسته 
در مناقصــات بین المللی و در رقابت با رقبای 
تولیدکننده کاتالیست جهانی که قدمتی بعضا 
۱۰۰ ساله در این عرصه داشتند، برنده مناقصات 
شــود و همچنین در کنار فــروش محصول، 
خدمات فنی و مهندسی در حوزه کاتالیست را 

نیز به برخی از کشورها صادر کند.
به گفته وی ایران در حال حاضر رتبه دهم 
جهانی در تولید فولاد و رتبه نخست در تولید 
آهن اسفنجی به روش احیای مستقیم آهن را 
دارد و دسترسی به کاتالیست های آن در افزایش 
کارایی و بهره وری تولیدات آهن اسفنجی بسیار 
حیاتی اســت و این در حالی است که بیش از 
6۵ درصد از آهن اسفنجی کشور با کاتالیست 

های این شرکت تولید می شود.

  تامین نیمی از نیازمندی های IT پارس جنوبی توسط شرکت های 
دانش بنیان

رییس ســازمان فنــاوری اطلاعات ایران گفت: تامین بیــش از نیمی از 
نیازمندی های فناوری اطلاعات پارس جنوبی توســط شرکت های توانمند 
دانش بنیان، نشــانه عزم جدی مسوولان این منطقه به منظور رونق، رشد و 

بهره وری تولید داخلی است.
به گزارش از سازمان فناوری اطلاعات ایران، »محمد خوانساری«، معاون 
وزیر ارتباطات با حضور در »چهارمین نمایشگاه تخصصی فناوری اطلاعات، 
ارتباطات، امنیت و حراست در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی«، اقدامات انجام 
گرفته در مجموعه پارس جنوبی که در راستای حمایت از شرکت های دانش 
بنیان در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی صورت گرفته است را الگویی برای کل 
کشور دانست و تامین بیش از نیمی از نیازمندی های فناوری اطلاعات پارس 
جنوبی توسط شرکت های توانمند دانش بنیان را نشانه عزم جدی مسوولان 

این منطقه به منظور رونق، رشد و بهره وری تولید داخلی بیان کرد.
رییس ســازمان فناوری اطلاعات ایران با اشــاره به نقش کلیدی شورای 
راهبردی شرکت های پتروشیمی در این منطقه بیان داشت: برخی کارفرمایان 
و پیمانکاران، هنوز آشنایی نزدیکی با نیازمندی ها و خدمات قابل ارایه ندارند. در 
این میان، شورای راهبردی می تواند نقش تولیتی را به عهده بگیرد تا مجموعه 

مدیران فناوری اطلاعات شرکت ها، ضمن برگزاری نشست های متعدد با یکدیگر 
بتوانند با نیازها و خدمات موجود بیشتر آشنا شوند و به رفع آنها بپردازند.

خوانســاری در این رویداد، تکالیفی که مجموعه پارک فناوری این حوزه 
به عهده دارد را مهم و تأثیرگذار ارزیابی کرد و اظهار داشــت: پارک فناوری 
در ایفای نقش خود باید بتواند از طرفی زمینه رشــد و گسترش شرکت های 
دانش بنیان را فراهم کند و از طرف دیگر، جهت گیری آنها برای رفع نیازهای 
شرکت هایی که در مجموعه پارس هستند را ترسیم و تنظیم کند. نیل به این 
هدف، نیازمند استفاده از فناوری هایی است که قطعاً در آینده نزدیک با توجه 
به رشد و سرعت توسعه فناوری در کشور با فناوری های جدیدتری جایگزین 
خواهد شد. بخشی دیگر از این فناوری ها را نیز فناوری های برافکن تشکیل 
می دهند که عملکرد کسب و کارها را تغییر خواهند داد. اگر این تغییر را جدی 
ببینیم، بازار جدیدی نیز با توجه به تغییرات فناورانه پیش رو خواهیم داشت.

معاون ســازمان فنــاوری اطلاعات ایــران، توجه به فنــاوری مبتنی بر 
داده را موضــوع ویژه ای دانســت که در این حوزه مــورد غفلت قرار گرفته 
اســت و تصریــح داشــت: روزانه حجم بالایــی از داده ها در پالایشــگاه ها، 
 مراکز اســتحصال گاز، ســکوها و ســایر مراکز تولید می شوند که می توانند 
در تصمیم گیری هــا خرد و کلان اداره های عملیات و برنامه ریزی مجموعه ها 

مورد استفاده قرار گیرند. 

محمد خوانســاری یکشنبه ۱۱ دی در آیین افتتاحیه 
چهارمین نمایشگاه تخصصی فناوری اطلاعات، ارتباطات، 
امنیت و حراست صنعت نفت ایران اظهار: برگزاری چهارمین 
دوره از این نمایشگاه نشان از پختگی و عملکرد قابل قبول 

صنعتی آن دارد.
 معاون وزیر و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران 
عنــوان کرد: اقدامات خوبی که در مجموعه پارس جنوبی 
انجام گرفته، تولیدات بار اول و ساخت داخل الگویی است 
برای سایر فعالیت هایی که می توانند در کشور شکل بگیرند.

خوانساری ادامه داد: اگر ما در صنعت تمرکز زیادی در 
بخش تولیدات داخل می گذاریم به دلیل اهمیت و حساسیت 
بسیار بالای آن است و مجموعه پارس جنوبی و اقداماتی که 
در اینجا صورت می گیرد از طریق تولیدات بار اول و ساخت 
داخل است که جای تقدیر دارد و نشان می دهد عزم مدیران 

این مجموعه در این زمینه جدی است.
معاون وزیر و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران 
خاطرنشان کرد: در گســتره تولیدات داخل پارک علم و 
فناوری خلیج فارس نیز اقدامات شــایانی انجام داده است 
که نمود آن به استان های همجوار رسیده است و اگر توجه 
کافی به تولیدات داخلی شود بازار سازی بسیار عظیمی در 
کشور بوجود می آید.خوانساری تصریح کرد: نقش شورای 

راهبردی شرکت های پتروشیمی در رونق صنعت و تولیدات 
داخلی بسیار کلیدی است و این شورا باید مجموعه مدیران 
حوزه فناوری، اطلاعات و مدیران حوزه پارک علم و فناوری 

را مرتبط سازد که باعث رشد و جهت گیری آنان شود.
وی در ادامه با اشاره به فناورهای نوین افزود: با استفاده 
از فناوری های روز و باتوجه به ســرعت رشد فناوری های 
جدید که جایگزین فناوری های پیشین خواهد شد شاهد 

نورآوری های بسیاری در عرصه صنعت خواهیم بود.
خوانســاری عنوان کــرد: در حوزه تخصصــی گاز و 
پتروشیمی فناوری های مشــخصی را داریم که به خوبی 
در شــرکت های دانش بنیــان فعالیــت می کنند و طبق 

برنامه ریزی های خاص خود پیش می روند.
معاون وزیر و رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران مطرح 
کرد: غفلت از فناوری های مبتنی بر داده خسارات بزرگی 
بــر جان صنعت باقی می گذارد پس انتظار می رود به این 

فناوری با ارزش توجه بیشتری شود.
وی ادامه داد: حجم بســیار بالایی از داده همه روزه در 
سکوهای پارس جنوبی تولید می شود و سوال اینجاست که 

حد استفاده ما از این داده ها چقدر است؟
خوانساری گفت:داده های فناوری یک داشبورد عملیات 
تولیدی نیست بلکه داده های ریزی است که به واسطه عناصر 

حس گرهای صنعتی در نقاط مختلف پالایشگاه وجود دارد.
خوانساری گفت: باتوجه به ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان و پیشرفت های صنعتی بازار جدیدی مبتنی بر هوش 

مصنوعی در این منطقه به وجود خواهد آمد.
وی در ادامه گفت: سرمایه گذاری ۱۵۰میلیارد دلاری 
داخلی در منطقه ویژه اقتصادی پارس ایجاب می کند که 
شرکت های دانش بنیان با همت و توانایی بیشتر مرکز داده 
مناسب را ایجاد کنند که در آینده تولیداتی که از طریق داده 
صورت می گیرد بتواند از طریق همان شــرکت های دانش 

بنیان عرضه شود و بازار عرضه را رونق بخشد.
معاون وزیر و رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران اظهار 
کرد: برگزاری چنین نمایشگاه های تخصصی در منطقه ویژه 
نقص بسیار موثری در بارور شدن باورهای تولیدات داخلی 
دارد و باتوجه به تاکید مقام معظم رهبری بر تولیدات دانش 
بنیان مدیران باید خود را محک بزنند که چه تعداد شرکت 
دانش بنیان را به زنجیره اقتصادی و فناورانه متصل کرده اند.

خوانســاری در پایان عنوان کرد: در اســتان بوشــهر 
حداقل ۸ شرکت دارای پروانه امنیتی خدمات اطلاعات در 
حوزه های مختلف وجود دارد این شرکت ها ظرفیت لازم 
را دارا هستند که مجری فرمان فرماندهان حوزه اقتصادی 

پارس جنوبی باشند.

در حوزه تخصصی 
گاز و پتروشیمی 
فناوری های مشخصی 
را داریم که به خوبی 
در شرکت های 
دانش بنیان فعالیت 
می کنند و طبق 
برنامه ریزی های خاص 
خود پیش می روند.

اکبر محمدی    -    معاون وزیر و رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: ایجاد مرکز داده مناسب برای شرکت های دانش بنیان امری ضروری است.

ایجاد مرکز داده برای شرکت های دانش بنیان ضروری است
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 کاتالیست های جدید و بهبود یافته مورد استفاده در صنعت فولاد در چهارمین همایش دو سالانه 
بومی سازی کاتالیست در فرایند احیای مستقیم آهن در جزیره کیش رونمایی می شود.

 قام مقام مهندســی فروش و توســعه بازار شــرکت نفت و گاز سرو روز چهارشنبه در یک نشست 
خبری در محل این شرکت اظهار داشت: چهارمین همایش دو سالانه بومی سازی کاتالیست در فرایند 
احیای مســتقیم آهن صنعت فولاد 2۹ و ۳۰ دی ماه در مرکز همایش های بین المللی جزیره کیش 

به میزبانی این شرکت دانش بنیان برگزار خواهد شد.
محمد امین ابراهیمی، با تشریح اهداف برگزاری همایش تخصصی دوسالانه بومی سازی کاتالیست 
در فرایند احیای مســتقیم آهن گفت: از آنجا که تحقیق و توســعه همواره جایگاه بالایی در شرکت 
نفت و گاز سرو داشته، این شرکت هر سال به معرفی 2 تا سه محصول جدید تجاری سازی شده در 

صنعت می پردازد.
وی افــزود: در همایــش امســال نیز شــاهد رونمایی از کاتالیســت های جدیــد و بهبود یافته 
مــورد اســتفاده در صنعــت فــولاد خواهیم بود که بــه لحاظ کیفی و عملکردی توانســته اســت 
 در طول چهار ســال اســتفاده در مقیــاس نیمه صنعتی در مــادول های فولادی، اســتانداردهای

 لازم را با موفقیت بگذراند و در این همایش علاوه بر تشــریح مشــخصات فنی این محصولات، از آنها 
رونمایی خواهد شد.

ابراهیمی ادامه داد: همایش های بومی ســازی کاتالیســت به میزبانی شرکت نفت و گاز سرو هر 
ساله با تاکید بر بومی سازی فناوری های کاتالیستی و فرآیندی در صنایع کشور برگزار می شود و ما 
به عنوان تولیدکننده یک محصول با تکنولوژی پیشرفته و راهبردی، به دنبال آن هستیم که با اجرای 

اقدامات ویژه، این فناوری ها را به جامعه هدف و مشتریان، معرفی کنیم.
وی تصریح کرد: به همین دلیل نیز در طول سال های گذشته اقدام به تعریف رویدادها و گردهمایی 
های تخصصی کرده ایم تا فضایی را برای به اشتراک گذاری تجربیات ایجاد کنیم تا در این همایش ها، 

فرصت تبادل نظر و تعریف منطبق بر چشم انداز توسعه صنایع کشور نیز ایجاد شود.

 رونمایی از کاتالیست های بهبود یافته صنعت فولاد 
در جزیره کیش

از بومی سازی تا صادرات کاتالیست ایرانی به سه کشور
ابراهیمی یادآور شــد: در روزهای نخســت شــروع به کار این شــرکت 
دانش بنیان، تولید کاتالیست در داخل کشور دور از ذهن به نظر می رسید. اما 
در حال حاضر مجموعه ای از کالاهای "های تک" و پیشــرفته دنیا را تولید 
می کنیم؛ به طوری که با تولید ۹ هزار تن از انواع کاتالیســت های مختلف 
برای صنایع فولاد، پتروشیمی و پالایش نفت، علاوه بر رفع نیاز مجتمع های 
داخلی امســال نخستین صادرات کاتالیست فولادی را به یکی از کشورهای 
همســایه نیز انجام دهیم که از سه ماه گذشته پس از بارگذاری در سرویس 

عملیاتی قرار گرفته است.
وی گفت: کاتالیســت های صادراتی شــرکت هم اکنــون در راکتورها و 
ریفرمرهای مجتمع های فولادی، پتروشیمی و پالایشگاه سه کشور دنیا در 
حال استفاده است، این مهم میسر نشد مگر به پشتوانه توان بالای متخصصان 
شرکت نفت و گاز سرو و تجهیزات پیشرفته ای که این شرکت در اختیار داشته 
است.ابراهیمی تاکید کرد: این شرکت به دلیل کیفیت بالای محصولات خود 
توانسته در مناقصات بین المللی و در رقابت با رقبای تولیدکننده کاتالیست 
جهانی که قدمتی بعضا ۱۰۰ ســاله در این عرصه داشــتند، برنده مناقصات 
شده و همچنین در کنار فروش محصول، خدمات فنی و مهندسی در حوزه 
کاتالیست را نیز به این کشورها صادر کند، به طوری که مجتمع های فولاد، 
پتروشــیمی و پالایش کشــور از خدمات فنی و تخصصی شرکت نفت و گاز 
سرو استفاده می کنند.وی ادامه داد: کارشناسان و متخصصان شرکت برای 
بررســی وضعیت تولید راکتورها و ریفرمرهای فعال در کشورهای خارجی و 
ارائه مشــاوره های فنی به صورت دوره ای در این کشــورها حضور دارند و 
این برای نخستین بار است که یک شرکت دانش بنیان در حوزه کاتالیست 
توانسته است به این موفقیت ها دست پیدا کند.دبیر اجرایی این همایش  با 
بیان اینکه برگزاری این دوره از همایش در دی ماه امسال در جزیره کیش 
برای مدت زمان 2 روز خواهد بود، افزود: برگزاری همایش های بومی سازی 
کاتالیســت در کشور از سال ۱۳۹۳ آغاز شد و چهارمین همایش دوسالانه 
بومی سازی کاتالیســت در صنعت فولاد با محورهای خودکفایی در تولید 
کاتالیســت های فرایند احیا مســتقیم آهن با خودبــاوری و دانش ایرانی، 
بومی ســازی زنجیره تأمین در مسیر اقتصاد مقاومتی، حمایت از دانش های 
نوین با هدف بسترسازی تولید انبوه، توسعه کاتالیست در صنایع فرایند احیا 
مســتقیم آهن با نگاه ملی و فناورانه، توسعه دانش فرایند در صنعت فولاد 
کشور برگزار می شود.وی با بیان اینکه بیش از ۴۰۰ مدعو در ششمین دوره 
از رویدادهای تخصصی و ملی شرکت نفت و گاز سرو را شاهد خواهیم بود، 
گفت: در همایش این دوره علاوه بر حضور چهره های ماندگار، شــخصیت 
ها و مقامات دولتی از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و وزارت 
صمت، مدیران عامل از هلدینگ ها و شرکت های فولادی به ایراد سخنرانی 
هــای مدیریتی و فنی خواهند پرداخت.ابراهیمی ادامه داد: همراهی مدیران 
و متخصصان بیش از 6۰ شرکت فعال در صنعت فولاد را شاهد خواهیم بود 
که این میزان استقبال به دلیل تخصصی بودن و طرح مسائل فنی منحصر به 
فرد است و به تصمیم سازی در مسائل تخصصی حوزه فرایند احیا مستقیم 

آهن منجر می شود.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه ارا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک 6۱

کاتالیست های صادراتی 
شرکت هم اکنون در 
راکتورها و ریفرمرهای 
مجتمع های فولادی، 
پتروشیمی و پالایشگاه 
سه کشور دنیا در حال 
استفاده است، این 
مهم میسر نشد مگر 
به پشتوانه توان بالای 
متخصصان شرکت نفت 
و گاز سرو و تجهیزات 
پیشرفته ای که این 
شرکت در اختیار داشته 
است.


